
 中國社會科學院世界宗教研究所 

“宗教人類學講座”第 5 講 

 

講  題：    Japanese New Religions in Modern Japan： 

From Tenrikyo to Aum Shinrikyo  

 

主講人：   中牧弘允（Hirochika NAKAMAKI）博士 

日本國立民族學博物館民族文化研究部 教授 

 

講座時間：  2012 年 5 月 9 日（週三）上午 9：30——12：00 

講座地點：  北京建國門內大街五號 中國社會科學院 

世界宗教研究所大會議室（843 室） 

講座語言：  日文（劉正愛博士 翻譯）、中文 

 

 

講座連絡人：邱永輝:13521256108;email：qiuyh@cass.org.cn; 

陳進國:13811397342 ;email：jjydong@hotmail.com. 

 

歡迎各位光臨！ 

 

 

 

 

mailto:qiuyh@cass.org.cn
mailto:jjydong@hotmail.com


 

中牧弘允（Hirochika NAKAMAKI） 博士 簡介：

http://www.r.minpaku.ac.jp/nakahiro/ 

日本語： 

【學 歴】 

埼玉大學教養學部卒（1970） 

東京大學大學院人文科學研究科修士課程修了（1973） 

東京大學大學院人文科學研究科博士課程修了（1976）  

 
【職 歴】 

日本學術振興會奨勵研究員（1976） 

國立民族學博物館第１研究部助手（1977） 

國立民族學博物館第１研究部助教授（1986） 

國立民族學博物館第１研究部教授（1995） 

國立民族學博物館先端民族學研究部教授（1998） 

國立民族學博物館先端民族學研究部長（2002） 

國立民族學博物館民族文化研究部教授（2003）  

 
【學 位】 

文學博士（東京大學大學院人文科學研究科 1986） 

文學修士（東京大學大學院人文科學研究科 1973） 

 
【専攻・専門】 

http://www.r.minpaku.ac.jp/nakahiro/


宗教人類学、経営人類学 

１）日本宗教と日系宗教の人類学的研究 

２）会社文化の人類学的研究 

３）ブラジルの民衆文化 

４）アマゾンの先住民文化 

５）カレンダーと文化比較  

 
【所屬學會】 

日本文化人類学会、日本宗教学会（理事）、「宗教と社会」学会、日本ラテンアメリカ学会、日本民俗学会、比較

文明学会（理事）、日本移民学会、企業家研究フォーラム（理事） 

 

英语： 

I was born in a mountainous region of Nagano Prefecture in 1947. Later my 

home region became the site for the Winter Olympic Games in 1998. As I was 

brought up in a basin surrounded by mountains, my dream was to see the 

unobstructed horizon. This partially explains why I set out to Hokkaido, the U. S. A., 

and Brazil for study and fieldwork. Another reason was to retrace the movement of 

Japanese migrants to other parts of the world; Hokkaido, Hawaii, California, Brazil, 

and more recently Dalian, China. 

My specialization is the anthropology of religion, but my research field has 

expanded to include the anthropology of administration and calendar studies. I find 

similar structures in religion and business. And calendar collection opens up wider 

perspectives towards various cultures – religious, national, popular, commercial, 

ethnic, folkloric, regional, and so forth.  

As I work in a museum, I have been cooperating with the JICA Yokohama’s Japanese 

Overseas Migration Museum and the restoration of a building formerly occupied by 

the Kobe Emigration Centre. 

My recent work includes policy research related to the National Institute for 

Research Advancement (NIRA).  
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Anthropology of Religion, Anthropology of Administration 
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